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Referat fra møte i arbeidsgruppa for KOSTRA-Samferdsel torsdag 
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Til stede fra:  

Statistisk sentralbyrå (SSB): Asbjørn Wethal (leder, ref.), Anni Fretheim, Vidar Lund, 

Christina Lyle, Kristian Grimstad 

Statens vegvesen Vegdirektoratet (SVV): Inger Andrea Thrane 

Samferdselsdepartementet (SD): Dag Namtvedt, Arnold Langaas 

Kommunal- og moderniseringsdep. (KMD):  Charlotte Herje 

Kommunesektorens organisasjon (KS): Ingunn Monsen 

Vegforum for byer og tettsteder (VBT): Turid Åsen 

Bærum kommune: Kari Haram 

 

Forfall: 

Statistisk sentralbyrå (SSB): Svein Homstvedt 

Akershus fylkeskommune (AFK): Grethe Hjelle 

Kystverket (KV): Sindre Ulstein Lid 

 

 

1. Organisering av arbeidsgruppa 
Asbjørn ønsket Christina som ny sekretær av arbeidsgruppa velkommen. 

  

2. Samordning av KOSTRA og kollektivstatistikken 
Det er delvis overlapp mellom datainnhentingen til KOSTRA og til SSBs kollektivstatistikk. Denne 

dobbeltrapporteringen bør unngås. 

 

En oppsummering av forskjellene: 

• Det er noen forskjeller mellom de to undersøkelsene. KOSTRA omfatter bare den transporten som 

har rett til tilskudd, mens kollektivstatistikken omfatter all rutegående transport for de aktuelle 

transportformene, også åpne ruter uten tilskudd. Kollektivstatistikken omfatter i tillegg 

kommersielle ruter, men de kan skilles ut. I KOSTRA dekkes transport med buss, fylkesveiferger, 

båtruter, transport for funksjonshemmede samt t-bane, trikk og bybane. Av disse transportformene 

dekker ikke kollektivstatistikken fylkesveiferger, transport for funksjonshemmede og heller ikke 

lukket skoleskyss f.eks. med drosje/minibuss. 

• KOSTRA henter inn 4 variable for transportytelser: Antall påstigninger (inkl. spesifisering på 

skolereiser fordelt på elever i grunnskolen og videregående skole), rutekilometer/utseilt distanse, 

passasjerkilometer og setekilometer. Kollektivstatistikken gir tall for de samme variablene men kan 

ikke skille påstigninger fordelt på elever i grunnskole og videregående, kun elever i alt. Videre 

publiseres tall for vognkilometer i kollektivstatistikken fordelt på fylke og rutekilometer for hele 

landet, mens i KOSTRA har en kun rutekilometer. For bane (ekskl. jernbane) er det forskjeller i 

definisjonene av kjørte kilometer. Kollektivstatistikken henter inn togkilometer (dvs. for togsettet), 

mens man i KOSTRA henter inn kjørte kilometer *antall vogner. 

• KOSTRAS datafangst retter seg i sin helhet til fylkesleddet (men fylkene må som regel kontakte 

administrasjonsselskapene). Kollektivstatistikken har delt datafangst mellom fylkesleddet og 

selskapene, avhengig av hvem som sitter på dataene (som igjen avhenger av kontraktstype).  

 

Arbeid gjort høsten 2017: 

• SSB laget et kort notat om problemstillingen rundt dobbeltrapporteringen sensommeren 2017 som 

ble sendt KS 
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• KS la fram notatet for arbeidsutvalget for samferdselssjefene i møtet de hadde 25. august 2017. 

Arbeidsutvalget var enig i at en samordning var ønskelig og vedtok at KS skulle sende ut en 

forespørsel til alle fylkene om det ville være problematisk å framskynde svarfristen på 

kollektivstatistikken med om lag 1 måned. Bare et fåtall fylker svarte på denne henvendelsen 

• SSB bestemte seg likevel for å framskynde rapporteringsfristen for kollektivstatistikken. Alle 

fylkene bortsett fra 2-3 leverte data innen 1. mars som er absolutt siste frist for å få med data i 

KOSTRA-publiseringen 15. mars 

 

Asbjørn og Kristian orienterte videre om avvikene mellom resultatene fra kollektivundersøkelsen for 2017 

og KOSTRA-tallene. Avvikene er fortsatt ganske små for buss og t-bane og trikk/bybane, bortsett fra for 

togkilometer hvor nevnte definisjonsforskjell er problemet. For båtruter er forskjellene noe større, mellom 

10 og 20 prosent. 

 

SSB orienterte også om at dagens datafangst for kollektivstatistikken heller ikke er uproblematisk, og at det 

er ønskelig å se over den til høsten. Særlig ønsker vi å se på hva man skal spørre fylkeskommunen om 

(administrasjonsselskapene) og hva man skal spørre operatørselskapene om. I denne vurderingen vil SSB 

måtte ta kontakt med de største administrasjonsselskapene i fylkene. 

 

Arbeidsgruppas konklusjon: 

• Samordningen mellom KOSTRA og kollektivstatistikken utsettes ytterligere ett år, til 2019. Dvs. at 

KOSTRA-skjemaet for 2018-rapporteringen ikke endres for de aktuelle variablene 

• I forbindelse med SSBs gjennomgang av rapporteringsordningene for kollektivstatistikken høsten 

2018, vil det bli gjennomført møter og kontakt med noen større fylker/administrasjonsselskaper. 

Øvrige selskaper kontaktes på epost. KS v/Ingunn holdes orientert om de kontaktene som skal tas og 

KS bidrar i epost-høringen ved behov. Det er viktig med en bred forankring i disse kontaktene 

• SSB sjekker avvikene for båt nærmere ved å se på de regionalt rapporterte tallene 

• SSB undersøker med RUTER, NSB og sjekker også internasjonalt i Glossary for transport, om hva 

som er den vanligste definisjonen på banekilometer. Ny definisjon tas inn i KOSTRA-skjemaet som 

skal lages i høst for rapporteringen for 2018. 

 

3. Skoleskyss og beregning av antall påstigninger 
Asbjørn refererte fra en epost fra Hedmark fylkeskommune om beregning av elevpåstigninger, som er 

problematisk. KOSTRAs formel for å beregne elevpåstigninger gir for høye tall (190 skoledager- forventet 

fravær på 10 dager*2 (tur/retur)*med tallet på skyssberettigede elever)). Antall dager som transportmidlet 

ikke benyttes er en god del høyere enn 10 og varierer dessuten både over året og mellom fylkene. Tall fra 

elektroniske billetteringssystemer gir gjerne for lave tall, siden det tar noe tid før førstegangselevene (1. og 

8. klassingene i grunnskolen og 1. klassingene på videregående) får busskort om høsten, sjåfører unnlater å 

validere osv. Følgelig, ved overgang fra beregnede tall til bruk av data fra billetteringssystemer blir det 

brudd i tidsseriene. Det er dessuten et problem at feilkontrollene i skjema 50 er laget med utgangspunkt i 

formelen, og det fører til at enkelte fylker får problemer med å rapportere inn sine tall. 

 

Arbeidsgruppas konklusjon: 

• Det er ikke til å unngå at det blir brudd i tidsseriene ved overgang fra beregnede tall til å bruke tall 

fra billetteringssystemer. De fleste fylkene har nå lagt om til å bruke data fra billetteringssystemer, 

som gir bedre data selv om manglende validering av ulike grunner er en problemstilling. SSB bør 

gjøre brukerne oppmerksomme på at de publiserte tidsseriene må tolkes med varsomhet 

• Det er ikke ønskelig å gjøre endringer i formelen nå, som har vært brukt i mange år. Det vil gjøre 

tidsserieanalysene vanskeligere, hvis brudd både kan skyldes endringer i beregningsformelen og 

overgang til elektronisk billettering 

• SSB kan ta en ekstra sjekk av de rapporterte tallene under editeringen og rekontakte oppgavegivere 

ved behov. Informasjonen fra skjemaet om antallet skyssberettigede elever gir en god indikasjon på 

utviklingen i påstigningstallene.  

 

4. Bestillingstransport 
Bestillingstransport defineres som persontransport som er tilgjengelig for alle, og som må være bestilt/avtalt 

på forhånd. Transporten skal følge faste tider og korridorer eller områder. Alminnelig drosjetransport og TT-

kjøring holdes utenom. 
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Mange viser til at bestillingstransport har et betydelig omfang særlig i distriktene, og at tilbudet gradvis 

utvides. I SSBs kollektivstatistikk har det følgelig vært tatt inn spørsmål om bestillingstransport for 2016 og 

2017. Disse dataene er foreløpig ikke publisert, fordi kvaliteten er usikker og mange fylker her heller ikke 

svart. 

 

Arbeidsgruppas konklusjon: 

• Vi tar ikke spørsmål om bestillingstransport inn i KOSTRA siden det allerede er inne i 

kollektivstatistikken 

• SSB vil følge opp fylkenes rapportering på spørsmålene i kollektivstatistikken. Det bør være et mål 

å kunne publisere tall for denne transporten våren 2019 

• Når tallene i kollektivstatistikken er gode nok for publisering, vurderes det om det skal formidles 

noen hovedresultater også gjennom KOSTRA 

 

5. Takstsamarbeid buss - bane 
I noen fylker er det et takstsamarbeid mellom bane og buss, og det er blitt reist spørsmål om hvor dette skal 

føres. Asbjørn viste også til en undersøkelse han gjorde om saken til aktuelle fylker i fjor, i forbindelse med 

at SD og KMD trengte data om omfanget i forbindelse med revisjon av inntektssystemet til 

fylkeskommunene. Grethe hadde også sjekket hvordan dette samarbeidet ble regnskapsført i Akershus 

fylkeskommune. 

 

Arbeidsgruppas konklusjon: 

• Etter en grundig diskusjon kom arbeidsgruppa fram til at det foreløpig ikke er aktuelt å endre 

regnskapsveilederen, siden de fleste fylkene ser ut til å håndtere føringen bra. Det er ulike 

spesialvarianter i noen av fylkene som det uansett er vanskelig å gi en presis definisjon for 

• SSB gjøren tilsvarende henvendelse som i fjor til de aktuelle fylkene og henter inn tall for 2017 for 

takstsamarbeidet, og spør samtidig etter hvordan føringen gjøres nå og om det er behov for å 

presisere veilederen 

 

6. Gatelys 
Gatelys er en stor utgiftspost for kommunene. Siden det ikke er en egen funksjon for gatelys er det lagt inn 

spørsmål i skjema 24 om brutto driftsutgifter til belysning, samt om antall km belyst vei og antall lyspunkt. 

Arbeidsgruppa har tidligere drøftet om spørsmålene i skjemaet er relevante for å gi et mest mulig korrekt 

bilde av utgiftene kommunene har til gatebelysning. Grethe og Kari deltar i møter i ASSS-nettverket for 

samferdsel, og gatelys ble drøftet på siste møte der. 

 

En grunn til misforståelser er at spørsmålet om brutto driftsutgifter til gatelys også skal inkludere utgifter 

som senere blir refundert. Dette bør tas ut. Dessuten er det heller ikke logisk at vi spør etter de samme 

opplysningene for belysning langs riks- og fylkesveier. Disse utgiftene bør i stedet føres på funksjon 285. 

 

Arbeidsgruppas konklusjon: 

• Kari og Turid lager et forslag til presisering av funksjon 332 og 285 som tas inn i veilederen (hvis 

det godkjennes i regnskapsgruppa). Frist 5. juni slik at forslaget tas inn i rapporten. Innspillet skal 

også omfatte en kort begrunnelse for hvorfor endringen bør gjennomføres, som kan brukes ved 

behandling i regnskapsgruppa 

• Spørsmål 2.3. endres til: Før opp brutto driftsutgifter til gatebelysning langs kommunale veier og 

gater som er kjørbare med personbil 

• Spørsmål 2.4. endres til: Før opp antall kilometer belyst kommunal vei og gate som er kjørbar med 

personbil 

• Spørsmål 2.6. og 2.7. fjernes fra skjemaet 

 

7. Gang- og sykkelveier 
Mange brukere etterspør informasjon om den totale lengden på gang- og sykkelveinettet i Norge. I 

KOSTRA spør vi om totalt antall kilometer tilrettelagt for syklende på skjema 24 til kommunene. Fra 

Statens vegvesen og Nasjonal vegdatabank (NVDB), ber vi om tall for lengde gang- og sykkelveger langs 

fylkesvei som er et statlig eller fylkeskommunalt ansvar. I tillegg er det gang- og sykkelveier langs europa-

/riksvei som staten har ansvaret for, som ikke dekkes av KOSTRA. 
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Som gruppa tidligere har diskutert, er det heller ikke et helhetlig forvaltningsansvar for gang- og 

sykkelveier. I noen fylker kan det være kommunene som har ansvaret for gang- og sykkelveier langs 

fylkesveier, men dette ansvaret i sin helhet kan være overtatt av fylkeskommunen andre steder. 

 

Det var enighet om at det ikke er lett å skaffe en korrekt oversikt her, men at opplysningene etter hvert burde 

kunne hentes ut fra NVDB. Stadig flere kommuner bruker NVDB til å ha oversikt over sitt veinett. SSB 

viste også til at deres GIS-miljø hadde forsøkt å hente ut data om gang- og sykkelveier fra NVDB, men at 

det trengs mer informasjon om dataene som ligger der og hva som er relevant å hente ut.  

 

Arbeidsgruppas konklusjon: 

• Opplysninger om gang- og sykkelveinettet bør i framtida baseres på NVDB. Personer fra NVDB-

miljøet i Statens vegvesen inviteres til møte i arbeidsgruppa våren 2019, for å belyse 

problemstillingen. SSBs eget GIS-miljø bør også delta. I tillegg bør man også se på hva KOSTRA-

arbeidsgruppa for natur- og nærmiljø henter inn av informasjon om turstier osv. 

• Inntil videre gjøres det ingen endringer i spørsmålsrapporteringen på skjemaet og i uttrekket fra 

NVDB  

 

8. Skille mellom drift og vedlikehold 
Turid refererte fra ASSS-nettverkets synspunkter på dette skillet, som arbeidsgruppa har arbeidet lenge med. 

Det er bred enighet om at det er en viktig indikator. Selv om tallene ikke er gode nok per i dag for mange 

kommuner og fylker, er det viktig å fortsette å publisere tallene. Det virker som flere nå tar tak i hvordan 

drifts-, vedlikeholds- og investeringskostnader skal føres i regnskapet. ASSS-nettverkene arbeider også med 

å lage detaljerte retningslinjer for regnskapsføring, som vi bør følge med på og vurdere å ta inn i 

regnskapsveilederen på et senere tidspunkt. 

 

Arbeidsgruppas konklusjon: 

• Som avtalt tidligere vil SSB ved Seksjon for offentlige finanser til høsten ta direkte kontakt med 

økonomisjefene i de fylkene som fortsatt ser ut til å postere på feil arter eller ikke bruker Statens 

vegvesen sin konverteringsnøkkel. 

• For kommunene følger vi ASSS-nettverkets arbeid tett, og vurderer å oppdatere veilederen med 

retningslinjer som nettverket utarbeider 

 

9. Eventuelt  
• Det gjøres ingen endringer i skjema og veiledning utover det som gjelder gatelys (skjema 24) og 

endret definisjon på togkilometer (skjema 50). 

• Det gjøres ingen endringer i indikatorene, annet enn det som følger av endringer i skjemaene 

• Det har kommet spørsmål om hvor rapportering av skoletransport av varig og midlertidig 

funksjonshemmede skal føres. Skal det rapporteres under KOSTRA-funksjon 733 eller 730? 

Arbeidsgruppa mente denne transporten skal rapporteres under funksjon 730. Charlotte tar en sjekk 

internt på forklaringene i veilederen under henholdsvis 730 og 733, og vurderer om det er punkter 

der som bør klargjøres 

• Asbjørn forsøker å ha et rapportutkast klart for utsending til arbeidsgruppa til begynnelsen av juni, 

siden han har sommerferie fra 15. juni. 

• Asbjørn takket for seg, etter å ha vært en del av arbeidsgruppa for KOSTRA Samferdsel siden 

oppstarten i 1999. 
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Vedlegg 1. Punkter som skal omtales i rapporten til Samordningsrådet  

• Forslaget fra SD/KV om ny funksjon og nye spørsmål i skjema 50 

• Omtale et punkt om ladestrøm/landstrøm i havnene 

• Status arbeidet med å innføre et skille mellom drift og vedlikehold 

• Litt om totalansvarsprinsippet 

• Arbeidet med samordning KOSTRA – Kollektivstatistikken 

• Beregning av skoleskyss 

• Takstsamarbeidet 

• Belysning kommunale veier 

• Gang- og sykkelveier 

• Bestillingstransport 

• Status moderniseringen av KOSTRA 

• Og i tillegg de faste punktene i rapporten 
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Vedlegg 2: Presentasjon brukt i møtet 
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